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Pełny zapis przebiegu posiedzenia 

Komisji Administracji i Spraw Wewnętrznych (nr 216) 
30 sierpnia 2019 r. 
Komisja Administracji i Spraw Wewnętrznych, obradująca pod przewodnictwem 
posła Arkadiusza Czartoryskiego (PiS), przewodniczącego Komisji, rozpatrzyła: 

– poprawki zgłoszone w czasie drugiego czytania do projektu ustawy 
o lotach najważniejszych osób w państwie (druki nr 3763 i 3770). 

W posiedzeniu udział wzięli: Paweł Szrot sekretarz stanu w Kancelarii Prezesa Rady Ministrów wraz 
ze współpracownikami, Anna Surówka-Pasek  podsekretarz  stanu w Kancelarii Prezydenta Rze-
czypospolitej Polskiej wraz ze współpracownikami, Krzysztof Biegaj zastępca komendanta Służby 
Ochrony Państwa wraz ze współpracownikami, Dawid Stachurski zastępca dyrektora Departamentu 
Prawnego Ministerstwa Obrony Narodowej, Artur Golis specjalista w Wydziale Przelotów Oddziału 
Lotnictwa Zabezpieczającego Zarządu Działań Lotniczych w Inspektoracie Sił Powietrznych Dowódz-
twa Generalnego Rodzajów Sił Zbrojnych. 

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Magda Jedynak, Anna Ornat, Anna 
Pilarska – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych; Łukasz Grabarczyk, Iłowiecki 
Radosław – legislatorzy z Biura Legislacyjnego. 
Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS):

Witam państwa. Szanowni państwo, dziękuję za obecność. Witam pana ministra. Witam 
wszystkich  państwa  przedstawicieli  kancelarii  premiera,  Służby Ochrony Państwa, 
przedstawicieli Ministerstwa Obrony Narodowej, Kancelarii Prezydenta Rzeczypospo-
litej.
Szanowni państwo, w trakcie drugiego czytania zgłoszona została jedna poprawka 

do projektu ustawy o lotach najważniejszych osób w państwie – poprawka autorstwa 
Klubu Parlamentarnego PO-KO. Bardzo proszę pana posła Mirosława Suchonia o uza-
sadnienie poprawki. 

Poseł Mirosław Suchoń (PO-KO):
Bardzo dziękuję. 

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS):
Przypomnę, że nie prowadzimy już debaty, tylko głosujemy za lub przeciw pozytywnemu 
zaopiniowaniu poprawki. Bardzo proszę, panie pośle. 

Poseł Mirosław Suchoń (PO-KO):
Oczywiście debata była bardzo merytoryczna i dotykała najważniejszych spraw. Muszę 
powiedzieć, że cały czas wskazujemy w naszej argumentacji kwestię dotyczącą bloko-
wania w proponowanych przepisach  takiej  bardzo  – powiedziałbym – kontrowersyj-
nej z wielu w względów podległości marszałka, podległości marszałka pod urzędnika 
kancelarii premiera, jeżeli chodzi o kwestię całego tego rozdziału. Jeśli chodzi o drugi 
rozdział dotyczący przepisów wprowadzających rejestr, to jest oczywiste, że będzie on 
pełnił z jednej strony funkcję szerokiego dostępu do informacji publicznej obywateli, 
a z drugiej strony pewnego rodzaju funkcję prewencyjną. Gdyby powtórzył się casus 
marszałka Kuchcińskiego, takiego nierozsądnego, nieroztropnego i wykraczającego poza 
– powiedziałbym – przepisy i dobre obyczaje wykorzystywania lotów do celów prywat-
nych, to taki rejestr będzie pełnił rolę prewencyjną. Natomiast w zakresie art. 1–6, gdzie 
mamy do czynienia z przepisami dotyczącymi organizacji  lotów,  to są przepisy, które 
są zdublowane de  facto z instrukcji HEAD. Jednym z niewielu elementów dodanych 
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jest umożliwienie podróżowania z najważniejszymi osobami w państwie posłom, czyli 
de facto usankcjonowanie wspólnych podróży pana marszałka z posłami PiS z okręgu 
podkarpackiego. Te artykuły to wnoszą, ale wnoszą również drugą rzecz niezwykle nie-
bezpieczną, o której mówiliśmy podczas posiedzenia Komisji  i później podczas debaty 
w trakcie drugiego czytania w Sejmie. Przepis ust. 3 w art. 4 wprowadza możliwość 
merytorycznej oceny działalności marszałka przez urzędnika kancelarii premiera i sta-
nowczo z tym się nie zgadzamy. 
Uważamy, że ten przepis może naruszać przepisy konstytucji, choćby w przypadku 

art. 10, gdzie mówimy o trójpodziale władz. Również w preambule jest mowa – o czym 
mówiło zresztą Biuro Legislacyjne – o współdziałaniu władz. Nie ma możliwości, żeby 
na gruncie obowiązującego systemu urzędnik kancelarii premiera oceniał merytorycznie 
działalność marszałka Sejmu. To jest uwłaczające dla Sejmu i uwłaczające dla marszałka. 
Ta ustawa w tym brzmieniu nie powinna trafić pod obrady Wysokiej Izby. Dlatego ape-
lujemy do państwa posłów, żeby nie tworzyć sytuacji, w której to władza wykonawcza... 
Widzimy, co się dzieje na posiedzeniach wielu komisji. Na posiedzeniach wielu komisji 
to minister decyduje, jak ma głosować większość rządząca, jak ma głosować większość 
parlamentarna. Nie posuwajmy tych zapędów władzy wykonawczej do kontroli nad wła-
dzą ustawodawczą w takim kierunku. To jest naprawdę niebezpieczne z punktu widze-
nia systemowego. Dlatego prosimy o przychylenie się do naszej poprawki i do skreślenia 
art. 1–6. Już tak na koniec, szanowni państwo, jak to sobie wyobrażacie, że pani marsza-
łek będzie jeździła do kancelarii premiera, do szefa kancelarii i wyjaśniała, co chce robić? 
W praktyce ten przepis prowadzi do takiej absurdalnej sytuacji. To jest absurdalna sytu-
acja. Bardzo proszę o przyjęcie naszej poprawki. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS):
Dziękuję bardzo. Proszę państwa, kto z pań i panów posłów jest za pozytywnym zaopi-
niowaniem poprawki zgłoszonej przez pana posła? Dziękuję. Kto jest przeciw? Dziękuję. 
Kto się wstrzymał? Dziękuję. 

Sekretarz Komisji Magda Jedynak:
8 głosów za, 18 przeciw, brak wstrzymujących się. 

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS):
Dziękuję bardzo. Poprawka nie uzyskała akceptacji Komisji. 
Pozostało nam jeszcze wybrać posła sprawozdawcę. 

Poseł Edward Siarka (PiS):
Pan poseł przewodniczący. 

Przewodniczący poseł Arkadiusz Czartoryski (PiS):
Dziękuję bardzo. Jest zgoda? Dziękuję bardzo. 
Zatem wyczerpaliśmy porządek obrad. Dziękuję bardzo. Zamykam posiedzenie. 


